真空镀膜助力低碳制造与可持续发展*

孙 彬¹. 刘兴龙^{2,3}, 徐乘远^{2,4}. 王 庆². 蔺 增^{2,5}

(1.泰山科学技术研究院,山东 泰安 271000;2.东北大学机械工程与自动化学院,辽宁 沈阳 110819; 3.泰安东大新材表面技术有限公司,山东 泰安 271024;4.泰安市真空表面工程产业技术研究院, 山东 泰安 271024;5.沈阳市真空镀膜工程技术研究中心,辽宁 沈阳 110819)

摘 要:真空镀膜是一种在真空环境下制备高性能涂层材料和高质量表面的绿色制造技术。目前广泛应用的物理气相沉积技术制备的硬质涂层系列产品,能够助力制造业实现低碳制造和可持续发展。在真空镀膜实际应用过程中,摩擦学与表面界面是需要重点研究的科学性问题。高端真空镀膜设备的开发需要解决核心零部件、先进镀膜工艺及控制系统等技术难题,特别是要主动融入第四次工业革命的浪潮中,探索数字化变革之路。本文介绍了真空镀膜助力低碳制造和可持续发展的具体路径,除了工模具行业和汽车行业等成熟市场,真空镀膜对医疗行业、航空航天和半导体行业的创新发展亦可提供重要的支撑。

关键词:真空镀膜;低碳制造;可持续发展;数字化

中图分类号: TB43 文献标识码: A 文章编号: 1002-0322(2023)03-0012-06

doi: 10.13385/j.cnki.vacuum.2023.03.03

Vacuum Coating Helps Low-carbon Manufacturing and Sustainable Development

SUN Bin¹, LIU Xing-long^{2,3}, XU Cheng-yuan^{2,4}, WANG Qing², LIN Zeng^{2,5}

(1.Tai Shan Institute of Science and Technology, Tai'an 271000, China; 2.School of Mechanical Engineering & Automation, Northeastern University, Shenyang 110819, China; 3.NeuMat (Tai'an) Surface Technology Limited, Tai'an 271024, China; 4.Tai'an Industrial Technology Research Institute of Vacuum Surface Engineering, Tai'an 271024, China; 5.Research Center of Vacuum Coating Technology of Shenyang, Shenyang 110819, China)

Abstract: Vacuum coating is a green manufacturing technology which can prepare high performance coating material and high quality surface under vacuum environment. At present, the hard coating series products which is majorly prepared by physical vapor deposition technology can help the manufacturing industry to achieve low-carbon manufacturing and sustainable development. In the process of vacuum coating application, tribology and surface interface are important scientific issues, while key technical problems need to be solved for advanced vacuum coating equipment, such as high-end core parts, coating process and control system, in particular to the initiative into the fourth tide of the industrial revolution as well as exploring the road of the digital revolution. This paper introduces the specific path of vacuum coating to help low-carbon manufacturing and sustainable development. In addition to mature markets such as tool industry and automobile industry, vacuum coating can also provide important support for the innovation and development of medical industry, aerospace and semiconductor industry.

Key words: vacuum coating technology; low carbon manufacturing; sustainable development; digitalization

真空镀膜技术是一种在真空状态下制备高质量表面的制造技术。目前应用较多的是物理气相沉积(PVD)技术,包括真空电弧离子镀和磁控溅射等。

近年来,真空镀膜技术(主要是 PVD 技术)取得了很多重要进展和工程应用。通过在腔体中增

加弧光放电离子源,能够产生高密度等离子体,显著提高气体的离化率(图 1)。磁控溅射/电弧离子镀复合技术结合了磁控溅射和电弧离子镀的优点:具有更高的离化率;蒸发过程中无液滴,可制备光滑表面;涂层具有极高的密度和硬度;膜基结合力好。电弧离子镀+脉冲增强电子发射

收稿日期:2022-10-10

作者简介: 孙彬(1987-), 男, 山东泰安人, 本科, 助理研究员。 通讯作者: 蔺增, 教授, 博导。

^{*}基金项目:中央引导地方科技发展专项资金(YDZX20193700002940)。